
Zápis z 5. Zasedání OK RVV pro vědy neživé přírody a inženýrství
konaného dne 11.9.2003 na Úřadu vlády ČR

Přítomni    Prof. Ing. Tomáš Čermák, CSc.,  RNDr. Vladimír Dvořák, DrSc., Prof. Ing.

                 Jaroslav Fiala, CSc., Ing. Karel Jungwirth, DrSc., Prof. Ing. Vladimír Kučera, DrSc., Prof.

Ing. Jan Macek, DrSc., Ing. Karel Matocha, CSc., Ing. František Pazdera, CSc., Doc. Ing.

Karel Šperlink, CSc.

Omluveni:  Prof. RNDR. Pavel Drábek, DrSc., Prof. RNDr. Jan Palouš, DrSc., Prof.

                  Ing. Miroslav Václavík, CSc.

Hosté:       Ing. Miroslav Janeček, CSc. místopředseda RVV, Prof. Ing. Petr Zuna, CSc., zpravodaj

RVV pro DZSP VaV , RNDr. Marek Blažka, ředitel sekretariátu RVV

1) V úvodu zasedání odborné komise,  které řídil Prof. Ing. Tomáš Čermák, CSc. a Ing. Karel

Jungwirth,DrSc. (po odchodu Prof. T. Čermáka na jednání s ministryní školství Petrou

Buzkovou), podal Prof. Ing. Petr Zuna, CSc., zpravodaj RVV pro DZSP VaV, komentář k

materiálu „Dlouhodobé základní směry a proporce rozvoje VaV - úkol OK RVV“, který byl

členům komise rozeslán elektronickou poštou Prof. T. Čermákem.

Zdůraznil nutnost zpracovat hlavní úkoly do konce roku včetně odhadů financí a možných

scénářů. Foresight je spolehlivějším východiskem než názory zúčastněných odborníků. Rozlišit

priority pro nejbližší období a dlouhodobý charakter národní politiky VaV.

2) Vystoupení RNDr. Marka Blažky

Úkol:

� Okamžitě budou všem členům OK RVV zaslány elektronickou poštou podklady

k problematice „Hodnocení VaV a jeho výsledků“. Členové OK zašlou své připomínky do 10.

října sekr. RVV.

Úkol:

� Do 15.10 zpracovat plán činnosti OK a požadavky na finanční prostředky pro rok 2004.

Náměty pro plán zaslat do 10. 10. prof. Čermákovi.

� 31.10. se uskuteční  v Brně výjezdní zasedání RVV kterého by se měli zúčastnit 2

členové každé OK RVV, kteří obdrží všechny podkladové materiály.

Úkol:

� Návrh ing. Jungwirth, DrSc. a prof. Fiala – prosím o potvrzení účasti do 10. 10.

Úkol:

� Do konce roku 2003 zpracovat pracovní verzi návrhu „Dlouhodobé základní směry

(DZS) rozvoje VaV. Zpracované návrhy by měly obsahovat název a přibližně

jednostránkové zdůvodnění. První návrhy DZS zpracovat do 31.10. , tak aby mohla



proběhnout i elektronická konference. Zpracované návrhy zaslat Prof. T. Čermákovi

elektronickou poštou. Využít pro zpracování materiál „Způsob stanovení priorit NPV“

zpracovaný naší OK a zdůvodnění orientovat na využití a efekty pro ekonomiku ČR.

3) Vystoupení Prof. Ing. P. Zuny, CSc.

Jednání OK RVV se za RVV  účastní RNDr. M. Blažka, Prof. Ing. P. Zuna a Ing. M. Janeček.

Jednotlivé komise budou mít přehled o výsledcích  zasedání jiných OK RVV prostřednictvím

osobní účasti členů OK nebo ze zápisů z jednání OK.

4) V následné široké diskusi byl rozebírán optimální postup při výběru DZS a priorit V a V.

Názory:

� Šperlink: Využít technologické platformy EU – přizpůsobit se raději než vymýšlet

vlastní. Zatím se připravují (doprava, letectví, materiály, biotech., informatika,

energetika,...). Pazdera – využít informace z přípravy 7. RP. Členové komise, kteří mají

přístup, dodají podklady. Šperlink: malá koordinace delegátů v Bruselu a

Technologického centra AV ČR. Mlčenlivost. Neznalost expertů jmenovaných Bruselem.

Janeček: zamyslet si i nad našimi prioritami (Finsko – dřevo). Jungwirth: maximum pro

využití peněz z Bruselu (návrat ČR příspěvku). Kvalita výzkumu je prvotní. Bolestně

chybí hospodářská politika státu – pak se obtížně hodnotí přínos oblasti výzkumu.

� Dvořák – úkolem komise je zpracovat dlouhodobé základní směry a proporce výzkumu.

Blažka: Priority jsou už daleko podrobnější, budou na to navazovat. Je to skoro program

k vyhlášení včetně prostředků, pravidel atd. Dvořák – stejně nutno znát zhruba 7. RP.

Pozornost evropské přidané hodnotě, základní výzkum státy hlídají samy.Vodík asi

nebude priorita tady. Většina zdrojů stejně lokálních. Hledá se evropský průnik, zbytek si

dofinancují země samy.

� Pazdera: iterační proces, nutno navrhnout třeba nedokonalou verzi, pak upravovat.

Podklad pro zapojení. EVP –  snaha čistit duplicity, takže včas deklarovat zájem o určité

oblasti, jinak pak uzavřena cesta k evropské podpoře.

� Janeček - zatím problém s využitím prostředků Evropy u nás, protože každý stát si  hlídá

své zájmy. Proto také málo prostředků do společné pokladny. Nutno začít.

� Blažka: 9.12. první krok, pak teprve práce začne – sladění v komisi, s  ostatními

komisemi, obhajoba, rozpracování v RVV. Reálně účinné v rozpočtu na 2006.

5) Pro zlepšení komunikace mezi RVV a OK RVV bylo dohodnuto:

       - jednání OK RVV, ve kterých budou probírány průřezové otázky (např. DZSP)

        se  mohou po dohodě účastnit zástupci ostatních komisí.

      Termíny jednání OK RVV budou zasílány i předsedům a mpř. ostatních komisí.



Na jaře 2004 se předpokládá společné jednání RVV a zástupců OK RVV (cca po 5 z každé

komise), termín, předmět jednání atd. budou upřesněny dodatečně.

6) Další jednání komise se uskuteční dne 9. 12. 2003 ve 14 hod. na Úřadu vlády ČR

Sestavil: prof. Čermák z podkladů prof. Macka a ing. Matochy, CSc.


